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Acta de la Comissió Permanent de la Facultat de Geografia i Història  

celebrada el dia 5 de maig de 2021 
 
Dia: Dimecres, 5 de maig de 2021  
Hora: 16 hores 
Lloc: Videoconferència * 
https://eu.bbcollab.com/guest/19d90dc1872049ed9df6d796f30f7274 
 
Presidit per: Ricardo Piqueras, Degà en funcions de la Facultat 
 
Secretària: Arlinda Garcia Coll 
 
Hi assisteixen: Benach Rovira, Núria; Buenacasa Pérez, Carles; Buxeda i Garrigós, Jaume; Carbonell Guberna, Jaume; 
Ciurans Peralta, Enric; Conejo da Pena, Antoni; Cornellà, Aina, Dantí Riu, Jaume; Estrada Bonell, Ferran; Garcia Coll, 
Arlinda; Gené Pinós, Pilar; Gil Alonso, Fernando (en substitució Dr. Tort); Ibáñez Andujar, Àngels; López Bustins, Joan 
Albert, López Cachero, Francisco Javier; Piñol Alabart, Daniel i Piqueras Céspedes, Ricardo. 
 
Excusen assistència: Peñalver Morral, Anna i Tort Donada, Joan. 
 
Ordre del dia: 
 

1.- Aprovació de l’acta de la reunió anterior  
2.- Informació de l’equip deganal 
3.- Aprovació, si s’escau, del calendari acadèmic del curs 2021-2022  
4.- Situació actes de graduació curs 2020-21 
5.- Situació convocatòries electorals maig 2021 
6.- Torn obert de paraules 

 
 
S’inicia la reunió a les 16,05 h. 
 
1.- Aprovació de l’acta de la reunió anterior   
 
S’aprova sense esmenes l’acta corresponent a la reunió del dia 28/01/2021. 
 
2.- Informació de l’equip deganal 
 
El degà informa que la Sra. Judit Esteve Izquierdo substitueix a la Sra. Glòria Matalí com a cap de serveis jurídics de la 
UB. També informa de la convocatòria del Ministerio “para la recualificación del profesorado del sistema universitario 
español”, de la que la UB rebrà 20 milions d’Euros per a un període de 3 anys. Explica que es tracta d’una partida 
pressupostària finalista que va encaminada a atendre tres línies: formació de joves doctors, requalificació de 
professorat funcionari i contractat i atracció de talent internacional. La UB farà la convocatòria de 144 ajuts repartida 
entre aquestes tres modalitats. De moment, encara s’està treballant en els criteris de la convocatòria, però sembla 
que la UB optarà per reforçar la primera modalitat (formació de joves doctors) on es destinarien un 50% dels ajuts i la 
tercera (atracció de talent internacional), amb un 40%, i no tant per la segona (requalificació del professorat).  
 
En Daniel Piñol informa que el 24 de març i 7 d’abril es van celebrar activitats de professionalització adreçades als 
estudiants de la facultat organitzades pel deganat juntament amb el SAE, sobre la confecció del CV i l’entrevista de 
feina. Es valora molt positivament la seva celebració, amb 40 matriculats. També han tingut lloc les jornades de portes 
obertes, amb un bon nivell d’assistència. Les jornades van comptar amb la participació dels caps d’estudis i del 
personal de la SED. Abans de setmana santa, es van celebrar unes sessions de difusió dels màsters de la facultat, les 
quals van comptar amb una assistència molt desigual segons màster. Els coordinadors i coordinadores van valorar 
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molt positivament la iniciativa de la facultat en donar cobertura a aquestes sessions que, finalment, es van repartir en 
tres dies. Sobre les dades de matrícula dels màsters, s’informa que aquestes estan lleugerament per sota de les de 
cursos anteriors, però la valoració de les xifres caldrà fer-les un cop finalitzat el període de matriculació. Finalment, 
s’afegeix que la setmana vinent hi ha convocada una reunió de la comissió acadèmica de consell de govern, on es 
tractarà el tema de l’organització del curs 2021-22.  
 
En Jaume Carbonell informa sobre la reunió amb la vicerectora de doctorat i el cap de l’Escola de doctorat que ha 
tingut lloc el mateix dia d’aquesta reunió. S’ha tractat el procés d’acreditació que s’haurà de dur a terme. Assenyala 
tres aspectes com a qüestions importants: revisió de les plantilles de professorat, revisió del programa respecte a la 
verificació i, sobretot, la situació dels plans de millora que es van fer per a l’informe de seguiment de 2018. S’afegeix 
que resta pendent la realització del SAIQU de l’Escola de doctorat (ara per ara, no el té). Finalment, es comenta que a 
la nostra facultat es va defensar la primera tesis on line de la UB.  
 
En Jaume Buxeda informa sobre les activitats de la comissió de recerca de la facultat. Comenta que resten pendents 
un parell de convocatòries finançades amb els romanents del contracte programa del curs passat. Una d’elles anava 
adreçada al cofinançament de peticions per a la convocatòria de renovació d’equipament obsolet. Les convocatòries 
estan resoltes però cal esperar l’aprovació dels pressupostos de la UB perquè es facin públiques. No està clar que 
arribin tots els diners pressupostats per l’anterior equip rectoral per aquesta partida. Aquesta situació també afecta a 
l’altra convocatòria d’ajut pendent, el qual feia referència a les accions de millora de la comunicació adreçades als 
grups de recerca i departaments de la facultat, sobretot de cara a la millora de les webs d’aquests. No es pot fer res 
fins que s’aprovi el pressupost de la UB. 
 
Sobre les beques màsters+ UB (finançades al 50% pels grups de recerca i 50% pel rectorat), no se sap encara quantes 
beques arribaran a la facultat. Des del vicedeganat, es va preguntar als grups de recerca sobre l’interès a finançar 
aquestes beques. A aquesta crida van respondre positivament un parell de grups, però ambdós volen fer-ho amb 
diners dels SGR i aquests han de tancar-se abans de finals de setembre o sigui que no podran fer-se servir. També 
informa que Espanya s’ha adaptat a la normativa europea de drons. D’acord amb aquesta, els drons han d’estar 
registrats, cal que qui els piloti tingui llicència i que hi hagi una assegurança obligatòria. Els drons comprats per la UB 
hauran de pagar l’assegurança de responsabilitat civil, però no queda clar qui s’haurà de fer càrrec del cost 
d’aquestes. Sembla que les facultats seran les que hauran d’assumir aquesta despesa. Des del vicedeganat, s’ha fet 
una crida per saber quants drons hi ha a la facultat. A partir de les respostes rebudes, es coneix que hi ha tres al 
departament d’Història i Arqueologia i un al de Geografia, departament que vol adquirir-ne un més per a ús docent i 
està pendent de comprar un més per part d’un grup de recerca. 
 
Núria Benach informa sobre els temes de qualitat i innovació docent. Deu de les titulacions de la facultat es troben en 
procés d’acreditació, el qual finalitzarà el mes vinent amb la visita del CAE. També comenta que ja han arribat les 
primeres indicacions sobre les acreditacions que s’hauran de dur a terme l’any vinent. Aquestes tindran lloc el mes de 
març de 2022, de manera que s’haurà de començar a treballar aviat. Aquest cop afecten quatre titulacions de la 
facultat: Màster en Estudis avançats en Arqueologia, Grau en Arqueologia, Grau en Història i Grau en Història de l’Art. 
Abans de vacances d’estiu, es preveu començar amb l’elaboració del calendari. També s’està treballant en la revisió 
dels procediments de qualitat de la facultat. S’espera tenir resultats sobre les situacions dels PEQS abans de finalitzar 
l’any. 
 
Sobre innovació docent, es continua donant suport als docents sobretot en temes de docència en línia amb la feina 
del becari Gerard Caballé. També s’està preparant més cursets adreçats als docents, sempre amb idea l’objectiu de fer 
cursos curts i molt aplicats. En aquests moments, s’està fent el darrer curs que s’ha organitzat. El degà afegeix que a la 
reunió d’aquest matí amb la vicerectora de doctorat s’ha tornat a insistir en la necessitat d’incorporar PAS tècnic 
especialitzat per a tasques com la gestió de temes de qualitat. 
 
Arlinda Garcia informa sobre la convocatòria dels Premis UB Santander al millor treball de recerca de Batxillerat de la 
Facultat de Geografia i Història que organitza el vicerectorat d’estudiants mitjançant el SAE.  Han arribat un total de 59 
treballs que hauran de ser valorats abans del 3 de juny pel jurat d’aquesta edició, el qual estarà format per: Camila del 
Mármol Cartañá, Arlinda Garcia Coll, Nuria Peist Rojzman, Jordi Roca Vernet i Esther Travé Allepuz. D’altra banda, el 
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passat dia 19 d’abril va tenir lloc una reunió monogràfica amb l’OMPI per preparar el nou programa Erasmus 2021-
2027. Es va animar als responsables de les ORIs de les facultats a pensar en modalitats mixtes (una part virtual i una 
part presencial, la blended mobility) i també a signar convenis amb Gran Bretanya, ja que la previsió és que una part 
del pressupost del nou programa Erasmus es destini a mobilitats amb països de fora de la UE que, a partir del curs 
vinent, inclouria les universitats britàniques. Si finalment no hi hagués finançament des del Programa Erasmus, 
aquests convenis quedarien en una situació similar als del Global UB mobility (antic conveni general). A la reunió, es va 
recordar que hi ha un calendari estret per signar els nous convenis (abans d’octubre) i també es va animar a cercar la 
col·laboració de caps d’estudis i coordinadors de màster -cosa que des de la facultat ja s’ha fet- a l’hora de decidir 
quins convenis que es volen signar. S’agraeix als caps d’estudis i coordinadors i coordinadores dels màsters la feina 
realitzada en la selecció d’universitats per al nou programa. 
 
3.- Aprovació, si s’escau, del calendari acadèmic del curs 2021-2022  
 
Daniel Piñol presenta els calendaris de grau i màster per al curs vinent. Explica que la planificació contempla 15 
setmanes per quadrimestre. Aquest calendari compleix amb el requisit de les hores i està equilibrat entre 
quadrimestres i dies de la setmana. També comenta que cal mantenir la docència després de les vacances de Nadal 
perquè surtin les hores. Explica que aquests calendaris han estat consensuats a les dues comissions acadèmiques. 
 
S’aproven les propostes per unanimitat. 
 
4.- Situació actes de graduació curs 2020-21 
 
Arlinda Garcia explica la situació dels actes de graduació del curs 2020-21. En situació normal, durant el mes de maig 
es començaven a fer els tràmits de preparació dels actes de màster (a celebrar a finals de juny) i els de grau (per al 
setembre). Comenta que s’ha rebut un missatge del gabinet del rector indicant que, de cara a juny-juliol, es poden fer 
actes de graduació al paranimf però respectant les restriccions vigents (sense públic, sense comitiva, sense lliurament 
de diplomes, amb mascareta i distància). També s’ha ofert la possibilitat de fer graduacions massives a servei 
d’esports de la UB (1.200 persones per acte) que serien a l’aire lliure però amb un preu de 5.000 € en concepte de 
lloguer. Es va donar la resposta de què la voluntat era fer els actes al setembre a l’edifici històric mantenint el format 
de cursos anteriors. No obstant això, abans de començar amb els preparatius, es porta el tema a la comissió 
permanent per acordar la celebració o no dels actes i el format. El degà, el Ferran Estrada i Jaume Dantí coincideixen 
en tirar endavant els actes de graduació en format presencial i a l’edifici històric, mantenint el format de cursos 
anteriors.  
 
El Dr. López Cachero explica que en el cas d’Arqueologia, ja s’han dut a terme part dels preparatius, pensant a celebrar 
l’acte al mes de juny per unes quaranta persones. Davant de la possible millora de les condicions de cara a setembre, 
planteja la possibilitat de consulta als estudiants i traslladar l’acta a després de les vacances d’estiu. Pregunta sobre la 
possibilitat de celebrar-lo a la facultat. Tant el degà com l’administradora de centre diuen que no hi hauria problema, 
sempre que es compleixin les restriccions vigents en cada moment.  
 
S’acorda iniciar els preparatius dels actes amb l’objectiu de fer els actes de graduació a l’edifici històric durant la 
darrera setmana de setembre, repartides en tres dies. En el cas d’Arqueologia, s’esperarà al 10 de maig (data en la 
qual el PROCICAT anunciarà les noves mesures sanitàries a aplicar) per prendre una decisió final sobre lloc i data de 
celebració.  
     
 
5.- Situació convocatòries electorals maig 2021 
 
El degà explica que s’està immers en ple procés electoral de renovació de membres de la Junta de facultat i d’elecció a 
degà. Pel que fa a les eleccions d’estudiants, Pilar Gené explica que el 2 de maig es va tancar el període de presentació 
de candidatures i que el degà ja ha signat la seva proclamació. La campanya electoral es farà del 10 al 17 de maig. Hi 
ha un ajut de 100 € per candidatura i elecció. Es fixa un espai físic de propaganda per a cada candidatura, es publicarà 
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informació a la web de la facultat i secretaria compta amb una llista de distribució per fer arribar propaganda electoral 
als estudiants. Sobre les candidatures presentades als consells d’estudis, explica que no s’ha presentat cap 
candidatura pel consell d’estudis d’Antropologia i que, en el cas d’Arqueologia i Geografia, s’han presentat menys 
candidats que representant. Per aquest motiu, només se celebraran eleccions als consells d’estudis d’història i història 
de l’art, on hi ha dues candidatures i més candidats que representants. Els estudiants han de votar també els seus 
representants al claustre. Les eleccions tindran lloc entre les 10 del matí del dia 18 de maig i les 10 del matí del dia 19. 
 
Pel que fa al PDI i PAS,  el dia 7 de maig es proclamen les candidatures i les eleccions són el mateix dia que les 
d’estudiants. Àngels Ibáñez explica que, fins al moment, s’han presentat 6 persones com a representants del PAS, 5 
per l’altra PDI i 44 entre el PDI. El degà es felicita per l’elevat nombre de candidats presentats per formar part de la 
junta, el que interpreta com a mostra de l’interès dels diferents col·lectius en participar en els òrgans de govern. 
 
Sobre el calendari d’eleccions a degà, s’informa que la presentació de candidatures acaba el dia 7 de maig, la 
proclamació és el dia 17 de maig i la campanya del 18 al 26 del mateix mes. La votació serà el dia 27 de maig, des de 
les 14 h fins a les 10 hores de l’endemà. Malgrat ser on line i deixar un marge ampli d’hores per votar, per poder 
exercir el dret a vot s’haurà d’estar connectat durant la junta extraordinària de facultat. Els assistents a aquesta reunió 
de constitució de la junta seran les persones que podran votar.  
 
En Ferran Estrada pregunta sobre qui assistirà a la visita del CAE del dia 2 de juny, donat que coincideix amb el procés 
de renovació de l’equip deganal. El degà contesta que fins a la presa de possessió, l’actual equip deganal estarà en 
funcions i, per tant, estarà a la visita del CAE. 
 
 
6.- Torn obert de paraules 
 
En Jaume Dantí pregunta sobre la possibilitat de lectura de tesis a la facultat presencial. En Jaume Carbonell respon 
que es poden fer lectures tant en format semipresencial com presencial però sense la presència de públic i demanant 
autorització prèviament. També comenta que s’han fet consultes sobre la possibilitat de fer lectures amb la presència 
de públic i que s’espera tenir resposta aviat.  
 
El degà s’acomiada agraint la presència als assistents i explicant que la següent comissió ja serà amb el nou equip 
deganal. En Jaume Dantí demana la paraula per agrair als membres de l’equip deganal que no renovaran el seu càrrec 
(en Daniel Piñol i l’Arlinda Garcia) per la seva dedicació, agraïments als quals se sumen el degà i l’administradora de 
centre. En Daniel Piñol i l’Arlinda Garcia agraeixen les paraules de reconeixement i volen fer constar el seu agraïment 
pel suport rebut per part de caps d’estudis, coordinadors i coordinadores de màster i personal de secretaria.  
 
A les 17:18 hores, el Degà aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta Acta. 
 
 
 
 
 
La Secretària en funcions      Vist i plau 
Arlinda GARCIA COLL      El Degà en funcions 
        Ricardo PIQUERAS CÉSPEDES 


